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مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری در کافه خبر، 
خبرآنلاین گفت: زمانی در دانشگاه امام صادق )ع( افرادی مانند 
مرحوم هرمیداس باوند و دکتر بشیریه تدریس داشتند اما در 
دورانی که ما نبودیم یکسری افرادی آمدند که متفاوت بودند، 
بنابراین بین فارغ التحصیلان سال های اولیه دانشگاه امام صادق 

)ع( و کسانی که بعداً آمدند، تفاوت وجود دارد.
به گزارش مردم سالاری آنلاین،»مصطفی کواکبیان« از جمله 
اصلاح طلبانی اســت که مُهر دانشــگاه امام صــادق بر مدرک 
تحصیلی اش خورده اســت اما از حضورش در این دانشــگاه و 
فارغ التحصیلان آن ســال های بســیار دور این دانشگاه دفاع 

می کند.
او که طــی روزهای اخیــر مهمان »کافه خبــر« خبرگزاری 
خبرآنلاین شده بود، بین فارغ التحصیلان دهه ۶۰ این دانشگاه 
و فارغ التحصیلان بعدی این دانشــگاه تفاوت قائل می شــود و 
حتی نگاه آیت الله مهدوی کنی، رئیس اصولگرای این دانشگاه 

در آن سال ها را تحسین می کند.
وقتــی صحبت به افراطیون می رســد، از نفــوذ این تفکر در 
سیاست خارجی احساس نگرانی می کند و مشخصا در ماجرای 
غزه معتقد است؛ »برخی کاسه داغتر از آش شده اند اما رویکرد 

نظام در این موضوع هوشمندانه بود.«
بحث به صادق محصولی و ادعای یک چهره نزدیک به او درباره 
ثروت کواکبیان که می رســد، پیشنهاد می کند کل اموالش را 
به محصولی هبه کند امــا محصولی هم یکصدم اموالش را به 

او بدهد.
در ادامــه بخش اول گفــت وگوی خبرگــزاری خبرآنلاین با 
مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری را در کافه خبر 

می خوانید؛
**********

آقای کواکبیان! شما در دانشگاهی تحصیل کرده اید که 
این روزها نام آن خیلی در فضای سیاسی کشور تکرار 
می شــود و حتی برخی به گلایه یا نقد عنوان می کنند 
ایران فقط دانشگاه امام صادق )ع( نیست، از سوی دیگر 
چهره هایی هم که از این دانشــگاه وارد دولت شده اند، 
چهره های پرحاشیه ای بوده اند. می خواهیم به این بهانه 
گریزی بزنیم و اگر دوره ای که شما دانشجوی دانشگاه 
امــام صادق بودید را با دوره امروز مقایســه کنید چه 
ارزیابی دارید؟ شما از این بابت که نفوذ این دانشگاه در 
ساختار حکومت هر روز پررنگ می شود و دانشگاه های 
دیگر دارند از چرخه تصمیم گیری و مشــورت دهی به 

ساختار سیاسی نظام حذف می شوند، نگرانی دارید؟
در ایــن مورد بنده ۲ مورد را عنوان کنــم. نکته اول اینکه ما 
جزء اولین دوره فارغ التحصیل دانشــگاه امام صادق هســتیم 
که در حقیقت ســال ۶۷ بود. بســیاری از این چهره هایی که 
امروز می گویند اینها امام صادق بودند را ما اصلًا نمی شناسیم 

و یادمان نیست که چه زمانی و چگونه اینها 
آمدند.

فارغ التحصیلان دانشگاه امام 
صادق در دوره ما در مصادر امور 

نیستند
لذا اینها عموماً از مثلًا ســال ۷۰ به بعد 
وارد دانشگاه شدند و بعضاً اینها از سال 

۸۰ فارغ التحصیل شدند، ما سال ۶۷ بودیم. انصافاً آنهایی که در 
دوران ما بودند، هیچ کدام شان در مصادر امور نیستند و بیشتر 
کارهای علمی و دانشــگاهی می کنند و به تدریس و این قبیل 

امور مشغول هستند.
نکته دیگر این اســت که ما هم آن موقع عموماً هم یک سعه 
صدر خاصی در مرحوم آیت الله مهدوی کنی مشاهده می کردیم. 
خاطرم هســت در آن زمان یک بار رفتم گفتم که حاج آقا ما 
دیانت و اخلاق و معنویت و فضایل اخلاقی و آخرت و همه اینها 
را از شما یاد می گیریم ولی اجازه دهید در مسائل سیاسی یک 

مقدار مثل شما فکر نکنیم.
ناگهان یک تغیّری کردند. من احساس کردم ناراحت شدند اما 
گفت چه می گویی آقای کواکبیــان؟ ما همین را می خواهیم. 
شــما آخرت تان خوب باشد، اینجا هر جوری فکر کردید، فکر 
کنید. یعنی آن مرحوم واقعاً اینجوری نبود که بخواهند بســته 
فکر کنند. در دانشــگاه امام صــادق )ع( افرادی مانند مرحوم 
هرمیداس باوند و بشــیریه تدریس و بحث داشــتند و مشکل 
واقعاً خاصی نبود. منتهی بعداً در دورانی که ما نبودیم یکسری 
افــرادی آمدند. لــذا می خواهم بگویم بیــن فارغ التحصیلان 
ســال های اولیه دانشــگاه امام صادق )ع( و کســانی که بعداً 
آمدند، تفاوت وجود دارد.نکته دوم اینکه بحث یک مقدار جنبه 
بزرگنمایی هم دارد چون آدم هایی که به عنوان دانشــگاه امام 
صادقی آن هم دوره هــای بعدی آمدند و دارند کارها را خیلی 
خــراب می کنند، بعضی ها که ناراحتنــد همه را به یک چوب 
می رانند و می گویند همه اینها اینطور هســتند. در عین حال 
من قبول دارم که بعضی ها کارنابلد هســتند و مسئولیت هایی 
را می پذیرنــد که نباید بپذیرنــد و از این نظر معتقدم که باید 

بیشتر توجه شود.
رابطه با چین و روسیه چه دستاورد اقتصادی 

برای ما داشته است؟
آقای کواکبیان از این طیف به عنوان طیفی با تفکرات 
افراطی در حوزه های اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و ... 
یاد می شود. اما آنچه نگران کننده است این است که این 
تفکر افراطی جدا از فضای داخلی در عرصه بین المللی 
و سیاست خارجی هم خیلی نمود پیدا می کند. با توجه 
به سبقه شــما در مجالس مختلف و سابقه تحصیلاتی 
خودتان، دیپلماســی ما اگر بیشــتر از این در مسیر 
تندروی و افراط قرار بگیرد و اینکه ما فقط یکســری 
کشورهای خاص را مقصد ارتباطاتمان می کنیم، تا چه 
اندازه می تواند در فضای بین المللی برای ما آســیب زا 
باشــد و در بعُد اقتصادی می تواند بیش از این معیشت 

و اقتصاد کشور را تحت تاثیر قرار دهد؟
فکر می کنم بعضی دوستان در فضای سیاست خارجی بیش از 

اینکه دستاورد عملی را مد نظر داشته باشند، بیشتر آن حالت 
تبلیغاتی و نمایش این کار برایشان مهم است. حالا موضوع غزه 

هم که پیش آمد، یک زمینه ای شــد برای اینکه دوستان یک 
خرده مانور دهند که ما چه کار کردیم.

جدا از مباحث مربوط به غزه، من معتقد هستم اینکه ما بیاییم 
بگوییم ما الان جزء کشورهای بریکس شده ایم، جزء کشورهای 
شانگهای هستیم، روابطمان خیلی با کشورهای همسایه خوب 
اســت، جلســاتی بگذاریم و بحث کنیم زمانی خوب است که 

دستاورد عملی داشته باشد.
یا همین چند روز گذشته بود که پنج کشور حاشیه دریای خزر 
جلساتی داشــتند، در مورد همه این موارد دستاورد عملی اش 
مهم است. برای نمونه اینکه در بریکس رفتیم چقدر مبادلات 
تجاری مان اضافه شــد؟ ما را که در شانگهای پذیرفتند چقدر 
تاثیرگذار بود؟ اینکه با چین و روســیه ارتبــاط داریم چقدر 

توانسته ایم در اقتصاد خودمان تاثیر بگذاریم؟ اینها مهم است.
یک طرفدار قالیباف ۳ اتوبوس آدم از کرج 

برای حمله به سفارت عربستان آورد
چند وقت پیش یک بنده خدایی به من می گفت می دانی چقدر 
خوب اســت ما داریم با عربستان رابطه برقرار می کنیم؟ گفتم 

دست تان درد نکند، ما واقعاً طرفدار این هستیم 
که هر چه بیشــتر رابطه برقرار شــود اما به دو 
نکته توجه کنید؛ در اثر ایــن ارتباطات تا چه 
اندازه مبادلات اقتصادی مان زیاد می شود؟ ثانیاً 
فراموش نکنید که چه باعث شد که رابطه ما در 

دولت قبل با عربستان قطع شود؟
بحث شیخ نمر که پیش آمد یک عده ای آمدند، 
اگر بخواهم نام ببرم، فردی که طرفدار قالیباف 
بود، دو، سه اتوبوس از کرج به سفارت عربستان 
آوردند و از دیوار بالا رفتند و بعد قطع رابطه شد 
آنها باعث این اتفاق شــدند والّا دولت قبل هم 
می خواست ما با عربستان رابطه داشته باشیم و 

از خدایشان بود، الان هم واقعاً هر ارتباط برای عربستان باشد 
من استقبال می کنم چون به نفع منطقه و کشورهای اسلامی 
است اما ما باید واقعیت ها را در نظر بگیریم که الان این دولت 
با این حاکمیت یکدستی که دارد، به نظرم هیچ بهانه ای برای 

اینکه به نفع منافع ملی تتوانند روابط را درست کند، ندارند.
دولت رئیسی برای برقراری رابطه با آمریکا هیچ مشکلی ندارد

ایــن دولت حتی برای برقراری روابط با آمریکا هیچ مشــکلی 
ندارد. حالا ممکن اســت ایــن بحث را پیــش بیاورند که ما 
غیرمســتقیم مذاکره می کنیم و مذاکره مستقیم نداریم ولی 
به نظر بنده رهبری دســت اینها را باز گذاشــته حتی مذاکره 
مستقیم هم اگر یک جایی احســاس کردند که با منافع ملی 
سنخیت دارد، جلو بروند ولی واقعیت این است که بعضاً همان 
تفکر افراطی که گفتم وجود دارد، در این موضوعات مرتبط با 

سیاست خارجی و دیپلماسی هم ردپایش وجود دارد.
می گویند نکند یک وقتی باز بگویند برجام احیا می شود، نکند 
یک وقتی بگویند مثلًا حرف ظریف شد! این خوب نیست! 
این کار را نکنید! من می شناســم این افراد را دیگر. 
بنده رئیس فراکسیون دیپلماسی و منافع ملی مجلس 
دهم بودم،۱۲۰ عضو داشتیم، فکر می کنم بزرگ ترین 
فراکســیون تاریخ مجلس بود که از مجتبی ذالنور تا 
محمود صادقی همه عضوش بودند و جلسات ۷۰-۸۰ 

نفره داشتیم.
تفکر افراطی در سیاست خارجی نمود دارد

منظورم این اســت که امروز در لایه های کنونی هم دســتگاه 
سیاست خارجی، هم کل دولت و هم مجلس، 
افرادی هســتند که ظاهراً به خاطر اینکه یک 
روزی برجــام را آتش زدند و اگر الان یکدفعه 
بگویند احیای برجام، برایشان ممکن است بد 

بشود، می گویند این موضوع درست نیست.
آن طــرف ماجــرا هم هســت، بالاخره بحث 
اروپایی ها بیش از اینکه مباحث دو جانبه باشد، 

بحث اوکراین است. آن موقع آمریکایی ها خیلی تمایل نداشتند 
روابط برقرار شــود اما اروپایی ها دوســت داشتند روابط خوب 
باشد. الان برعکس شده آمریکایی ها مرتب ادعا می کنند که ما 
دنبال این هســتیم که روابط خوب داشته باشیم و در جاهای 
مختلف اظهار می کنند، حتی در موضوع رژیم صهیونیستی پیام 
می دهند شما به دوستانتان بگویید خویشتنداری کنند، بالاخره 
می خواهیم با شما همکاری کنیم اما اروپایی ها این جوری فکر 

نمی کنند و می گویند موضوع اوکراین چه شد؟

حالا خوشبختانه رهبری گفتند ما اصلًا ارتباطی با بحث اوکراین 
نداریم و به ما مربوط نیســت. به هر حال می خواهم بگویم این 
تفکر افراطی در عرصه سیاست خارجی هم نمود دارد. البته آن 
طرف هم آدم های افراطی داریم مثل جان بولتون مگر خوشش 
می آید که الان یک کارهایی انجام شــود؟ ولی دست اینها باز 

است که بروند و نگذارند این تیپ ها تاثیرگذار باشند.
امام مخالف اعزام نیرو به لبنان بود

 به نظر می رسد تمایل طیف افراطی به سمت ورود ایران 
به جنگ غزه بود که رهبری خیلی سریع به این قضیه 
ورود کردند. همین الان هم نگاه بعضی از رسانه هایشان 

این است که ایران باید به قضیه غزه ورود کند و ...
من در برنامه »به افق فلســطین« این را گفتم که یک منبری 
آمد و گفت جنگ هر چه بیشــتر فرسایشی شود به نفع اسلام 

و فلســطین است، گفتم آقای خالد قدّومی صبح پیش ما بوده 
با هم صحبــت می کردیم می گفت ما اعلام نمی کنیم ولی اگر 
امروز آتش بس شود خیلی بهتر از فردا است. شما حساب کنید 
تا الان نزدیک ۱۶ هزار نفر در غزه شــهید شــده اند، خب این 
باید مرتب بیشتر شــود؟ اما آیا ما باید بیاییم و کاسه داغ تر از 

آش شویم؟
خدا رحمت کند مرحوم ســید علی اکبر محتشمی پور تعریف 
می کرد ما که در آنجا)آن موقع که جنوب لبنان توســط رژیم 
صهیونیستی اشغال شده بود توسط رژیم صهیونیستی( بودیم، 
یکدفعه دیدیــم ۳ هواپیما آمد، گفتنــد اینها به کمک مردم 
لبنان آمده اند، ایشان تعریف می کرد، ما داشتیم اتوبوس آماده 

می کردیم که آنها را از فرودگاه دمشق به لبنان ببریم، یکدفعه از 
دفتر امام خمینی)ره( تماس گرفتند و گفتند نظر امام این است 
که همه این ۳ هواپیما کــه با نیرو رفته باید به ایران برگردند 
و قرار نیست ما به آنجا برویم. بله ما حمایت معنوی می کنیم، 
حمایت تبلیغاتی داریم، به حزب الله لبنان کمک می کنیم، حتی 
آموزش داریم اما قرار نیست که ما به آنجا نیرو ببریم. بعداً هم 
آقای آهنگران گفتند راه قــدس از کربلا می گذرد، مفهومش 
همین بود که مشکل ما فعلا صدام و این جنگ است، ما برویم 

کار خودمان را انجام دهیم.
نان برخی در این است که ایران کاسه 

داغ تر از آش در جنگ غزه شود
بحث این اســت که ما حمایــت کرده ایم اما 
مفهومش این نبود که بخواهیم لشکرکشــی 
کنیــم. خود رهبــری هــم بلافاصله موضع 
گرفتند و گفتند ما دست فلسطینی ها را هم 
می بوســیم و از آنها حمایت می کنیم اما قرار 
نیست ما وارد جنگ شویم و بعد هم ما وقتی 
قطعنامه آن ۱۲۰ کشــور را که امضا کردیم 
مفهومش همین بود که مــا معتقدیم زودتر 
باید آتش بس شــود و اصلًا بحث ورود ایران 

به جنگ معنی ندارد.
ولی خب بعضی ها هستند که نان شان در این است کاسه داغ تر 
از آش باشــند و بگویند کمپین چند میلیونی تشکیل دادیم و 
الان آماده انــد به جنگ بروند. بله، مردم ما دوســت دارند که 
فلســطینی ها پیروز شوند اما اینکه شما بگویید ما می خواهیم 

لشکرکشی کنیم، از چه کسی نظرخواهی کردید؟
دوستانی که درباره جنگ غزه کاسه داغ تر از آش شده اند، چرا 

در فساد چای دبش کک شان هم نمی گزد!
کجا این بحث را مطرح کردید که باید این اتفاق بیفتد؟ من فکر 
می کنم سیاست کلی نظام در این قضیه مدبرّانه و هوشمندانه 
بود و همچنان هم ادامه دارد اما این دوستان که اینجوری بحث 
می کنند، کک شان هم نمی گزد که مثلًا یک چای دبش و این 
اختلاس رخ داده است، چرا در اینباره اینگونه نظر نمی دهند؟! 

عجیب اســت. من ندیدم مثلًا مجلس یک کلمه در این زمینه 
حــرف بزند یا آنهایی که تریبون دارنــد و خیلی دم از انقلاب 

می زنند خب بیایند بگویند این اتفاق چرا افتاده و چرا؟
در مورد فسادها هم مانند حجاب سختگیری کنید

البته من معتقدم در این ماجرا بحث بر ســر این است که باید 
به صورت کلی روند اصلاح شــود. اینکه بگوییم فساد مال این 
دولت است یا مال آن دولت نیست، بی فایده است. فساد مثل 
خوره افتاده به جان سیستم و باید از بین برود. به نظر می رسد 
که قوه قضاییه که در اینجا پیشــتاز بوده باید هر چه سریع تر 
متخلفین را اســم ببرد. فرق نمی کند از هر دولتی باشد، از هر 
شرکتی باشــد. واقعاً برای مردم خیلی زجرآور است. شما سر 
کوچک ترین چیزی بحث می کنید. سر مباحث حجاب آن طور 
ســختگیری می کنید، نکند واقعاً بحث مبارزه با فساد و بحث 
این اختلاس ها دغدغه تریبون دارهای ما نباشــد و آنهایی که 
بحث می کنند، نماز جمعه می روند و صحبت می کنند دغدغه 
نداشته باشند. بعضی از علما و مراجع که از این دولت حمایت 
کردند بگویند که این وضعیت چگونه رخ داده است؟ اینکه ما 
لاپوشــانی کنیم و مسائل اختلاس و این چیزها را نبینیم بعد 
یکدفعه بیاییم برای اینکه پوشــش این حرف ها باشد، مسائل 
انحرافی را در جامعه مطرح کنیم به نظر می رسد عامه مردم و 
حداقل آنهایی که دستی بر بحث های رسانه دارند، می فهمند 

که این جنگولک بازی ها خیلی معنایی ندارد.
شما نمی خواهد خیلی سینه سپر کنید برای غزه و لشگر فلان 
بفرســتید. شما سینه سپر کنید در مقابل مفسدین و نگذارید 

که این جوری بیت المال را تاراج کنند.
به سکوت مجلس اشاره کردید، این اولین مورد نیست، 
مجلس در رابطه با فســاد فولاد سکوت کرد، در مورد 
سازمان اوقاف هم که کلید تحقیق و تفحص اش را زدند 

هنوز نتیجه اش اعلام نشده و ...
بینیــد یک میلیارد و ۴۰۰ میلیــون دلار، ارز را گرفته اند ولی 
دیگر هیچ اثری از واردات چای نیست. حالا آن ۲ میلیارد دلار 
را بــاز می گویند یک جنس هایی وارد شــده ولی آن هم باید 

مشخص شود که چگونه هزینه شده است.
مثالی می زنم، دولت آمارهایی که می داد این بود که می گفتند 
ما ۷ میلیارد دلار ارز بلوکه شــده را می خواهیم از کره جنوبی 
بگیریم کــه برخلاف ادعا و تبلیغات هنوز هــم به ما نداده اند 
و حتــی در کنگره آمریــکا بایدن را محکــوم کردند که چرا 
می خواهی این را بدهی و باید دست نگه داری. البته می گویند 
حل خواهد شد. ۷ میلیارد هم یک دفعه آب رفت و ۶ میلیارد 
دلار شد اما بحث ما این است که این رقم اختلاس چای دبش 
نصف آن ۷ میلیارد دلار اســت، ما الان چند سال است داریم 
مانــور می دهیم که ۷ میلیاردمان را بگیریم، ۳ میلیارد و ۷۰۰ 
میلیون دلار این طور اختلاس می شود. به نظرم این اتفاق خیلی 
زجرآور است و بسیار متاسفم که آنهایی که باید با فساد مقابله 

کنند، ساکت هستند.
از اعضای جبهه پایداری شنیده ام که نباید مسائلی مثل برجام 

یا رابطه با آمریکا حل شود
بخش افراطی که در سیاســت خارجی مان نفوذ کرده، 
چقدر می تواند پشتوانه آدم هایی مثل سعید جلیلی را 

داشته باشد؟
من به اســامی کار ندارم و بیشــتر بحثم روی تفکر است. من 
از خیلی از دوســتان جبهه پایداری شــنیده ام که اصلًا و ابدا 
نباید این مشــکلات حل شــود نکند که قبلی ها سوءاستفاده 
کنند. این چه تفکری اســت که به خاطر یک 
دستمال حاضر هستید کل قیصریه را به آتش 
بکشید؟ من شــنیدم که بعضی از دوستان ما 
هم می گفتند که بعضی ها به مقامات ارشــد 
نظام یک مطالبی را آماده می کنند که مقامات 

ارشد نظام را هم به این نتایج برسانند.
من نمی دانم چــون در جریان نیســتم ولی 
معتقدم این جریــان تفکر افراطی قطعاً خوراک تهیه می کند، 
برنامه ریزی می کند، اتاق فکر تشکیل می دهد، افراد را می بیند، 
بیکار که نمی نشینند، برای اینکه ثابت کنند ما درست می گوییم 
و احتمالاً تا ظهور آقا امام زمان هم باید منتظر بمانیم در بحث 
اینکــه روابط ایران و آمریکا باید حل شــود. با این تفکر هیچ 
وقت نباید حل شــود چون اگر حل شود ممکن است قبلی ها 

سوءاستفاده کنند. این چه فکری است ما نمی دانیم.
حاضرم کل اموالم را به محصولی هبه کنم، او یکصدم 

اموالش را به من بدهد!
آقای کواکبیان اخیراً جبهه پایداری در راستای تطهیر 
چهره محصولی و مســائلی در مورد ثــروت او مطرح 
می شود،پای یک عده از جمله شما را هم به موضوع باز 
کرده اند که ما همچنان آماده ایم که ثروت شان را مقایسه 
کنیم. واکنش شــما به اینکه اسم شما هم مطرح شده، 

چیست؟
فردی به نــام متقی فر که بنده خیلی از او شــناخت ندارم به 
نقل از محصولی گفته او می گوید مرحوم حســینیان که الان 
وجود ندارد و نیســت، گفته که به بنده و محصولی پیشــنهاد 
داده که آیا حاضر هستید کلیدهای خانه تان را بدهید، برویم و 
بسنجیم چه کسی ثروتمندتر است که در پاسخ به این پیشنهاد 
من گفته ام نه، من کلید نمی دهم. حالا پیدا کن پرتقال فروش 
را! اصلًا مرحوم حســینیان یک چنین حرفی زده باشــد؟ چه 
کســی می تواند ثابت کند؟ اما من پیشنهادی دارم که حاضر 
هســتم کل اموال اعم از روزنامه، حزب، منزل و هر جایی دارم 
را خدمت محصولی بدهم در مقابل او هم یکصدم اموالش را به 
بنده بدهد، بقیه را ما به او هبه می کنیم و می بخشــیم، اسناد 
محضــری هم می دهیم اما محصولی یک صــدم اموالش را به 
بنــده بدهد و من هم همه اموالم را بــه او می دهم، این مورد 
را صادقانه و در محضر افــکار عمومی و ملت می گویم. معلوم 
اســت دیگر، کواکبیان کسی است که شناخته شده نباشد؟ یا 
محصولی کسی است که تازه شناخته شده باشد؟ نه! مشخص 
اســت. منتهی اینها دیگر به این روزها هم افتاده اند که گفتند 

لااقل بگوییم که کواکبیان پولدار است.

دبيركل حزب مردم سالاري در كافه خبر، خبر آنلاين:

علت سكوت علما، امامان جمعه و مدعيان انقلابيگري در اختلاس ميلياردي چاي دبش چيست!؟
دولت رئیسی برای برقراری رابطه با آمریکا هیچ مشکلی ندارد 

کل اموالم را به محصولی می دهم، او یکصدم اموالش را به من 
بدهد!

دوســتانی که درباره جنگ غزه کاسه داغ تر از آش شده اند، 
چرا در فساد چای دبش کک شان هم نمی گزد!

اینکه ما لاپوشــانی کنیم و مســائل اختلاس و این چیزها را 
نبینیم بعد یکدفعه بیاییم برای اینکه پوشــش این حرف ها 
باشد، مسائل انحرافی را در جامعه مطرح کنیم به نظر می رسد 
عامه مردم و حداقل آنهایی که دســتی بر بحث های رســانه 
دارند، می فهمند که این جنگولک بازی ها خیلی معنایی ندارد

»دستکاری لایحه عفاف و حجاب« قبل و بعد از ارسال به شورای نگهبان، ادعایی 
اســت که همچنان با علامت سوال هایی همراه اســت و مصطفی میرسلیم و زهره 
لاجوردی دو نماینده مجلس معتقدند اگر این اتفاق افتاده باشــد غیرقانونی است 
و هیات رئیســه باید پاسخگو باشــد. به گزارش خبرآنلاین »دستکاری در مصوبه 
کمیســیون ویژه بررسی لایحه عفاف و حجاب« ادعایی بود که حسن نوروزی عضو 
این کمیســیون در مناظره ای با نوری قزلجه نماینده مستقل مجلس در کافه خبر 

خبرگزاری خبرآنلاین مطرح کرد.
این ادعا از ســوی غضنفرآبادی رئیس این کمیسیون رد شد، علیرضا سلیمی و 
رحیمی جهان آبادی هم موضعی مشابه با غضنفرآبادی داشتند اما بانکی پور دیگر 

عضو این کمیسیون ویژه به نوعی مُهر تایید بر این ادعا زد.
علامت ســوال ها پیرامــون این ادعا اما همچنان باقی اســت. آنچنان که جلال 
محمودزاده معتقد اســت، هیات رئیسه باید پاسخگوی این موضوع باشد، مصطفی 
میرســلیم، عضو کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شــورای اســلامی نیز در گفتگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین مسئولیت هر گونه تغییر و تحول در مصوبات را متوجههیات 
رئیســه می کند. زهره سادات لاجوردی، عضو فراکسیون زنان مجلس نیز با استناد 
بــه آئین نامه مجلس بر این نکتــه تأکید می کند که هر گونــه تغییر در مصوبان 

کمیسیون ها اقدامی خلاف قانون محسوب می شود.
میرسلیم: هیات رئیسه نمی تواند از جانب خود
درباره مصوبات مجلس مصلحت سنجی کند

مصطفی میرسلیم، عضو کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی در گفت 
وگویی در پاســخ به اینکه اخیراً حسن نوروزی گفته که لایحه عفاف و حجاب قبل 
و بعد از ارســال به شورای نگهبان توسط فردی دستکاری شده، آیا به غیر ازهیات 
رئیسه فردی به سامانه دسترسی دارد؟ گفت: حفظ محتوای مصوبات مجلس باهیات 
رئیسه است وهیات رئیسه قسم خورده که این صیانت را به درستی به انجام برساند. 
نماینــده مردم تهران در مجلس افزود: بنابراین مســئولیت هرگونه تغییر در متن 
مصوبات بعد از طی روال قانونی یا قبل از آن بر دوشهیات رئیسه است و باید جوابگو 
باشــند.هیات رئیسه نمی تواند از جانب خود نســبت به مصوبات مجلس مصلحت 

سنجی کند.
لاجوردی: غیر ازهیات رئیسه هیچ کس 

به لوایح و طرح  های مصوب دسترسی ندارد
علاوه بر این زهره سادات لاجوردی، عضو فراکسیون زنان مجلس نیز در پاسخ به 
اینکه به تازگی حسن نوروزی از دستکاری شدن لایحه عفاف و حجاب بعد از ارسال 
شــورای نگهبان به مجلس خبر داد، امکان دارد لایحه ای بعد از برگشت از شورای 
نگهبان دستکاری شود؟ گفت: بنده از آن مصوبه مربوط به لایحه عفاف و حجاب که 
شــورای نگهبان به مجلس ارسال کرده، اطلاع ندارم. بنابر قانون و آئین نامه مجلس 
اصلاحات مدنظر شــورای نگهبان درباره لایحه عفاف و حجابی که در کمیســیون 
قضائی بررســی شد، باید آنچه در کمیســیون مذکور به تصویب رسیده به شورای 
نگهبان ارسال شود اما بنده متن نهایی لایحه عفاف و حجاب را مشاهده نکردم که 

آیا متن ارسالی لایحه عفاف و حجاب به شورای نگهبان همانی بوده که در کمیسیون 
ویژه مصوب شــده و یا خیر، تغییر پیدا کرده اســت. وی در واکنش به اینکه امکان 
دارد غیر ازهیات رئیســه فردی به لوایح و طرح ها دسترسی داشته باشد و آن تغییر 
دهد؟ افزود: غیر ازهیات رئیسه هیچ کس به لوایح و طرح های مصوب دسترسی ندارد. 
روال به این ترتیب اســت که کمیسیون لایحه و یا طرح را بههیات رئیسه می دهد 
وهیات رئیسه هم آن را برای شورای نگهبان ارسال می کند. لاجوردی درباره اینکه 
دستکاری مصوبه کمیسیون ویژه امری غیر معمول محسوب می شود؟ تصریح کرد: 
اگر لایحه عفاف و حجاب بعد از ارجاع شورای نگهبان و به دور از چشم نمایندگان 
دســتکاری شده باشد، غیرقانونی اســت و فردی نمی تواند این اقدام را انجام دهد. 
در مورد لایحه عفاف و حجاب این نکته مطرح اســت اشکلاتی که شورای نگهبان 
گرفته باید توســط اعضای کمیسیون برطرف شود و به تصویب آنها برسد چراکه از 
نظر آئین نامه هیچ کس نمی تواند در مصوبات کمیسیون موردی را کم یا زیاد کند و 
باید عیناً همان موردی که به تصویب نمایندگان عضو کمیسیون می رسد به شورای 
نگهبان ارسال شود. اما اینکه چنین اتفاقی صورت گرفته و همان مصوبه کمیسیون 
ویژه درباره لایحه عفاف و حجاب به شورای نگهبان ارسال شده یا خیر، را به دلیل 

اینکه بنده متن را مشاهده نکردم، نمی توانم اظهار نظر کنم.

واكنش به دستکاری در لايحه ارسالی به شورای نگهبان همچنان ادامه دارد

هيات رئيسه مجلس پاسخگوی كار غيرقانونی باشد


